
SZARVAS ÉS VIDÉKE    2    2003. június 26.

Kitekintõ...
... az országba
Kapitánycserék � Felmenti a budapesti, a Szabolcs-Szatmár-

Bereg és a Veszprém megyei rendõrfõkapitányt az országos rendõr-
fõkapitány. A belügyminiszter jóváhagyta a személyi változásokra
tett javaslatait � közölte Salgó László. A  Budapesti Rendõr-fõkapi-
tányság vezetõje Kökényesi Antal helyett Gergényi Péter, Bács-Kis-
kun megye jelenlegi fõkapitánya lesz július 1-tõl. Veszprém megyé-
ben a nyugdíjba vonuló Kiss Mihályt Sutka Sándor jelenlegi Hajdú-
Bihar megyei fõkapitány váltja fel. Az új Szabolcs-Szatmár-Bereg
megyei fõkapitány személyérõl még egyeztetnek.

Rekordbevételek � Májusban fejezõdött be mindkét kereske-
delmi csatornánál a valóságshow-k második sorozatának sugárzása,
a finálé vélhetõen nagy szerepet játszott az ötödik havi rekordbe-
vételek kialakulásában. A Tv2 tájékoztatása szerint a csatorna net-
tó árbevétele 2003 májusában elérte eddigi mûködésének legmaga-
sabb havi értékét, 2,74 milliárd forintot. Az RTL Klub
reklámszpotok alapján számított nettó bevétele az ötödik hónap-
ban meghaladta a 2,968 milliárd forintot. Az AGB Hungary adatai
alapján a két valóságshow átlagos havi nézettsége az idén hónapról
hónapra csökkent, a ValóVilág vezetése mellett.

Nyilvánosak a �titkos jelentések� � A kormány nyilvános-
ságra hozta azt a két � ismeretlenek által készített � �titkos jelen-
tést�, melyek Polt Péter legfõbb ügyészt és Szász Károly PSZÁF-elnö-
köt vádak sorozatával illetik. Ugyanakkor közleményben jelentet-
te ki, megakadályozza, hogy az ellenzék újra hisztérikus hangula-
tot alakítson ki. Medgyessy Péter miniszterelnök �valamifajta folya-
matot� látott a jelentések ügyében, amit a Fidesz �összeseküvés-el-
méletnek� minõsített.

Palotás pert nyert � A Legfelsõbb Bíróság jogerõs ítélete sze-
rint az államnak 700 millió forintot kell fizetnie Palotás János Pos-
tabank-részvényeiért. A vállalkozó 1998 tavaszán csaknem 34 ezer
darab 10 ezer forint névértékû részvényt vásárolt 140 százalékos
árfolyamon, összesen 473 millió forintért. A magyar állam azonban
annak az évnek a nyarán a Postabank többségi tulajdonosa lett, és
a pénzintézet részvényeinek névértékét 5 forintra szállította le.  A
most lezárult perben Palotás János a Gt.-re hivatkozva kérte a ma-
gyar államtól Postabank-részvényeinek 106 százalékos árfolyamon
történõ visszavásárlását, valamint kártérítést a pénzintézettõl, ez
utóbbi igényét az LB visszautasította.

Bûnözési térkép � A bûnözés területi megoszlásáról és a rend-
õri jelenlétrõl készített részletes térképeket a Belügyminisztérium
� közölte Hegedûs András bûnmegelõzési helyettes államtitkár, aki
elmondta, hogy a térképek komplexebb elemzést tesznek lehetõ-
vé, így reálisabb képet adnak a bûnözés helyzetérõl. �A tényle-
ges teljesítményeket elfedõ statisztikai szemlélet helyett a rendõrség-
nek át kell térnie a tevékenységorientált szolgáltatásra, ennek alap-
ja pedig a bûnügyi helyzet pontos ismerete� � fejtette ki Hegedûs
András.

Megfontolni javasolja � A köztársasági elnök az alkotmány 26.
paragrafus (2) bekezdésében biztosított jogkörével élve visszaküld-
te az egészségügyi szolgáltatókról és az egészségügyi közszolgálta-
tások szervezésérõl szóló törvényt megfontolásra a törvényhozás-
nak. �Mádl Ferenc õszintén reméli, hogy jobbító szándékú észrevé-
telei az újratárgyalás révén egy olyan törvény meghozatalát eredmé-
nyezhetik, mely úgy javít az egészségügy helyzetén, hogy az ellátás
a társadalom minden rétege számára megfelelõ színvonalra emelke-
dik, ezáltal is biztosítva az esélyegyenlõséget� � áll a Köztársasági
Elnöki Hivatal közleményében.

... a megyébe
Orosháza részt vesz � Orosháza képviselõ-testülete a Békés

Megyei Vízmûvek Vállalat részvénytársasággá történõ átszervezése
kapcsán kinyilvánította azt a szándékát, hogy a társaságban válto-
zatlan feltétellel részt kíván venni. A vállalattal 1999-ben kötött va-
gyonkezelési és üzemeltetési szerzõdése az orosházi önkormányzat-
nak lejárt, ezért szükséges új szerzõdés megkötése derült ki a leg-
utóbbi testületi ülésen. A városatyák a vízmûvekkel történõ szerzõ-
déskötés elõtt arra voltak kíváncsiak, van-e a cégnek az árváltozás-
ra vonatkozó stratégiája. Hideg András vezérigazgató elmondta,
2003 õszén kívánják kidolgozni az elkövetkezendõ évekre szóló
árpolitikájukat.

Kiss Ottó a díjazott � A Körös Irodalmi Társaság második al-
kalommal osztotta ki a Körösök Gyöngye-díjat, melyre a megyé-
ben élõ alkotók pályázhatnak. Idén Kiss Ottó írónak ítélte a
kuratórium a díjat. Az öttagú bizottságnak a nyertes is tagja,
de mivel az esélyesek között szerepelt,  nem szavazott.  Az,
hogy ki kapja az elismerést, az elõzõ könyvhéttõl a követke-
zõ könyvhétig terjedõ idõszak alatt készült, illetve kiadott kötetek
alapján döntötték el. Elek Tibor, a társaság elnöke elmondta, Kiss
Ottó a Csillagszedõ Márió, illetve az Angyalok és Tsa címû mûvével
vált a Körösök gyöngyévé.

FKgP megmozdulás � A Független Kisgazdapárt Békés, Csongrád,
Bács-Kiskun és Hajdú-Bihar megyei küldöttei Battonyán tartottak
gyûlést egy helyi vendéglõ melletti téren, ahol a gazdák, tiltakozá-
sul a kialakult helyzet miatt, elégettek egy jelképes, furnérlemezbõl
készült disznót, amit egy asszony tejjel oltott el, mondván, a tejnek
már úgy sincs értéke. A gyûlésen részt vett dr. Réti Miklós, az FKGP
országos elnöke, Zsikla Gyõzõ, a kisgazdapárt fõtitkára és Tóth
Imre, a kisgazdapárt megyei elnöke.

Aranyóra a díszpolgárnak � Pap János, Békéscsaba polgármeste-
re Békéscsabán aranyórát nyújtott át Fekete Pálnak, a város díszpol-
gárának, 75. születésnapja alkalmából. Az ünnepség után Fekete Pál
Az utolsó szó jogán címû mûvét mutatták be az érdeklõdõknek a
megyei könyvtárban a könyvhét sorozat keretében.

Tûzoltósági tájékoztató
Az elmúlt évek tapasztalatai

alapján megállapíthatjuk, a száraz
idõszak beálltával megnõ a tûz-
esetek száma. A tûzesetek kialaku-
lását nagymértékben befolyásolja
az emberi gondatlanság.

Az alapvetõ tûzvédelmi ismere-
tek felelevenítéséhez kívánunk
segítséget nyújtani az alábbiak-
ban:
l./ Szabadban tüzelõberendezést

használni csak úgy lehet, hogy
az a környezetére tûz- és robba-
násveszélyt ne jelentsen.

2./ A szabadban üzemeltetett tü-
zelõberendezést õrizetlenül
hagyni nem szabad, veszély
esetén, vagy ha arra már nincs
szükség, a tüzet el kell oltani.

3./ Tilos égõ dohánynemût, gyu-
fát olyan helyen eldobni, ahol
az tüzet okozhat (utak mellett,
száraz gazzal, avarral borított
területen).

4./ Szérûk területén, szérûktõl és
kazlaktól számított 30 méte-
res távolságon belül dohá-
nyozni tilos.

5./ Erdõben � az arra a célra kije-
lölt hely kivételével � dohá-
nyozni, égõ gyufát, do-
hánynemût eldobni nem sza-
bad.

6./ Szilárd éghetõ anyag szabad-
ban való tárolásánál a tárolási
egység és a kerítés között leg-
alább 1 méter távolságot, míg
az éghetõ tetõhéjazatú épület-
tõl (pl. nádtetõs ház) 15 méter,
egyéb épülettõl legalább 8 mé-
ter távolságot kell megtartani.

A fenti tûzvédelmi elõírások
megszegése esetén a helyszínen
tûzvédelmi helyszíni bírság szab-
ható ki, súlyosabb esetben tûzvé-
delmi szabálysértési eljárás kezde-
ményezhetõ.

A levegõ védelmérõl szóló 21/
2001. (II.14.) Korm. rendelet sza-
bályozza a hulladék, tarló és a nö-
vénytermesztéssel összefüggés-
ben keletkezett hulladék égetését.
A rendelet 11. §-a értelmében hul-
ladékok nyílt téri, illetõleg háztar-
tási tüzelõberendezésben történõ
égetése, valamint a lábon álló nö-
vényzet, tarló és a növényter-
mesztéssel összefüggésben kelet-
kezett hulladékok égetése tilos,
kivéve, ha jogszabály másként

nem rendelkezik.
A hulladék, tarló és növényter-

mesztéssel összefüggésben kelet-
kezett hulladék égetési tilalmat
megszegõkkel szemben az illeté-
kes környezetvédelmi hatóság le-
vegõtisztaság védelmi bírságot
szabhat ki.

A Földmûvelésügyi és Vidékfej-
lesztési Minisztérium a Belügymi-
niszterrel egyeztetve 2003. április
18-tõl az erdõkre vonatkozó or-
szágos tûzgyújtási tilalom elren-
delésérõl tett felhívást.

A felhívás értelmében az ország
teljes területén lévõ erdõkben és
az erdõterületek határától számí-
tott 200 méteren belül � a kijelölt
tûzrakó helyeken is � valamint a
közút-vasút menti fásításokban
mindennemû tûzgyújtás, beleért-
ve a parlag- és gazégetést is, 2003.
árpilis 18-tól átmeneti idõre tilos.

Aki tüzet észlel, vagy annak
közvetlen veszélyét észleli, illet-
ve tudomást szerez róla, köteles
késedelem nélkül jelenteni az ille-
tékes hivatásos önkormányzati
tûzoltóparancsnokságnak a 105-
ös telefonszámon.

Segélykérésre használható még
a 112-es telefonszám, amelynek
hívása esetén � minden megyé-
ben � a megyei rendõrfõkapi-
tányság ügyelete jelentkezik,
ahonnan továbbítják a segélyké-
rõ jelzést a tûzoltóság felé.

Fontos tudnivaló, hogy a mobil
telefonokról leadott segélykérõ
hívás nem a területileg illetékes
hivatásos önkormányzati tûzoltó-
parancsnokságra érkezik be, ha-
nem az adott megyeszékhely tûz-
oltóparancsnokságának híradó
ügyeletére, ahonnan a jelzést ké-
sedelem nélkül továbbítják a
területileg illetékes hivatásos ön-
kormányzati tûzoltóparancsnok-
ság felé.

A tájékoztató anyagával kap-
csolatban felmerülõ kérdésekre
bõvebb felvilágosítást a Szarvasi
Tûzoltóparancsnokságon lehet
kérni hivatali munkaidõben
07.30 és 15.30 óra között szemé-
lyesen, vagy a 66/312-733-as tele-
fonszámon.

Montvajszki László
tûzloltó alezredes, tûzoltósá-

gi tanácsos, parancsnok

A környék gazdálkodóit régi,
szarvasról elszármazott ismerõs,
Holub Sándor invitálta, aki a Vetõ-
mag 95 Kft. Dél-alföldi területi
képviselõje, a megjelenteket pe-
dig mindenek elõtt a házigazda
cég nevében Sárkány Mihály üd-
vözölte. Rövid ismertetõjében ki-
tért arra, hogy a szövetkezetbõl
idén gazdasági társasággá alakult
Örménykúti Petõfi Kft. a növény-
termesztés mellett állattartással és
mezõgazdasági szolgáltatásokkal
foglalkozik. Szólt Sárkány Mihály
arról is, hogy a fajtakísérletbe ta-
pasztalatszerzés és választékbõví-
tés okán kezdtek bele, majd az
idei kísérletek körülményeit vá-
zolta, hangsúlyozva a csapadék-
szegény idõjárást.

Az uniós csatlakozás témakörét
vetette fel elõadásában ezután dr.

Fajtabemutató
uniós módra

Az uniós csatlakozás mezõgazdasági vonatkozásai voltak a
középpontban azon a fajtabemutatón, amit a Vetõmag 95
Kft. tartott az Örménykúti Petõfi Mezõgazdasági Kft. szék-
helyén és szántóföldjén.

Rózsás Attila, a Budapesti Agrár-
kamara elnöke. Az elõadó �
hangsúlyozva határozottan csatla-
kozáspárti álláspontját � kemény
kritikával illette a kormányt, ami-
ért szerinte elenyészõen kevés
konkrét információval rendelkez-
nek a gazdák, gazdálkodók a csat-
lakozás utáni idõszak elõnyeirõl-
hátrányairól, s a teendõkrõl.

A Vetõmag 95 Kft. fajátiról szó-
ló ismertetõben � amit dr. Puskás
Attila � marketingigazgató tartott
� is szóbakerült az unió, hiszen a
cég ezen a piacon is tud a gazdák
számára versenyképes fajtákat
ajánlani. Az elõadásokat követõ-
en az Örménykúti Petõfi Kft. fajta-
kísérleteit tekintették meg a részt-
vevõk, �szakértõi kommentár�
kíséretében.

T. L.

BMKT Székely Mihály Szakközépiskola és Szak-
képzõ Intézet a 2003/2004-es tanévre nappali
képzésben a következõ érettségire épülõ szak-
képesítések megszerzésére iskoláz be:

� vendéglátó technikus
� kereskedelmi technikus
� faipari technikus.

Jelentkezés feltétele: érettségi bizonyítvány
Képzési idõ: 2 év. Jelentkezni lehet az iskolában
keddi napokon (Szarvas, Kossuth u. 5-7.).
Pótbeiratkozás idõpontja: 2003. augusztus 22.

A címben feltett kérdést mosta-
nában igen gyakran felteszik a Si-
ratói szõlõk �túlvégén�, a
vasutállomás közelében lakók is.
Tévedés ne essék, most nem arról
a bizonyos, szintén sokat emlege-
tett (s igen rossz állapotú)  siratói
mûútról van szó, mely az Oroshá-
zi úttól indul, hanem arról a föld-
útról, mely a 44-es fõútvonallal
köti össze (az Autós csárdától in-
dulva, a vasúti síneken keresztül)
a siratói  tanyasort.

Jónéhány évvel ezelõtt ezt a
földutat lakossági összefogással
följavították, törmelékkel ki-
hordták, aminek eredményekép-
pen télen, sáros, latyakos idõben
is biztonsággal járható volt. Aztán
Siratóba is eljutott a gázvezeték,
amivel az is együtt járt, hogy ezt
az utat fel kellett túrni, s azóta
esõs idõben ismét járhatatlan. Az
idei télen azonban felcsillant a re-
mény, hogy hamarosan javul a
helyzet. A Szlovák Általános Isko-
la beruházásának kezdetekor
ugyanis az elbontott építési törme-
léket kihordták ennek az útnak
egy részére. (Nem mellékes, hogy
ezeket a fuvarokat az Integrál Rt
teljesen térítésmentesen végezte
el). Nos a törmelék tél óta ott van,
félig leterítve, félig kupacokban,
lényeg az, hogy az út mostmár az
elmunkálatlan törmelék miatt
végképp járhatatlan (legalábbis
személykocsival biztosan).

Závoda Ferencet, a terület ön-
kormányzati képviselõjét keres-
tük meg azért, hogy választ kap-
junk a kérdésre: vajon mikor lesz
ismét jó bekötõút Siratóban?

Lesz-e jó út Siratóban?
� A vasúti sínek és a tanyasor

közötti szakaszon az út reménye-
ink szerint napokon belül járható-
vá válik. Egy ottani szervezõ segít-
ségével a tanyák tulajdonosai is
összeadtak néhány tízezer forin-
tot, ami elegendõ lesz arra, hogy
a munkagépek díját kifizessük.
Az építési törmeléket ugyanis gé-

pekkel el kell egyengetni, össze
kell törni, majd homokkal lefed-
ni. Éppen a mai napon beszéltem
Mihály Istvánnal, a KOMÉP Kft
igazgatójával, aki felajánlotta,
hogy a még szükséges homokot
(valamennyit ugyanis már kihor-
dattunk) a csabacsüdi homokbá-
nyájukból térítésmentesen meg-
kapjuk. Kézi munkára is nagy
szükség lenne azonban (egyenget-
ni, gereblyézni), amihez várnánk
az ottlakók segítségét. Lényeg az
tehát, hogy ez a szakasz hamaro-
san elkészül.

� Felmerül azonban a kérdés:
mit ér a dolog, ha a 44-es úttól a
vasúti sinekig viszont nem tud-
nak eljönni az emberek? Így ez
csak félmunkának tûnik. Miért
nem csinálják meg a teljes sza-
kaszt, annál is  inkább, mivel
azon a  részen is  ige n nagy-
mennyiségû, bontásból származó

anyagok várakoznak valamire...
� Természetesen arra, hogy az

útra terítsük azokat. Egyébként
ezek a bontási anyagok az én tu-
lajdonomban lévõ szántóföldön
vannak felhalmozva. Annak ide-
jén még a MOL kút átépítésekor,
az ottani munkálatokat végzõ bé-
késcsabai cégtõl kértem el az
anyagokat kifejezetten azzal a cél-
lal, hogy majd az utat csináljuk
meg belõle a sínekig. Akkor még
szó sem volt az út további részé-
rõl, két különbözõ dologról van
tehát szó. S hogy itt miért nem ha-

lad, illetve nem kezdõdött el a
munka? Egyrészt azért, mert nem
kevés pénz kellene ahhoz, hogy a
szükséges munkagépek díját fe-
dezni tudjuk. Ezt pedig elsõsor-
ban az ottani szántóföld-tulajdo-
nosoknak kellene összeadniuk.
Úgy gondolom, hogy erre sokan
közülük hajlandóak is lennének
(magam is, mint ottani földtulaj-
donos természetesen részt válla-
lok a költségekbõl). A legnagyobb
baj azonban az, hogy nincs, aki
ezt összefogja, koordinálja.

� Nem az Ön feladata lenne ez?
� Természetesen magam is

részt vállalok a munkából, segí-
tek az anyagok, gépek beszerzésé-
ben, de további 2-3 emberre is
szükség lenne, aki ott helyben ko-
ordinálja, összehangolja a felada-
tokat. Igyekszem ezeket a segítõ-
ket megtalálni, mint ahogyan azo-
kat a vállalkozókat is, akik nagy
gépekkel rendelkeznek, s hasz-
nálják is ezt az útvonalat. Az õ se-
gítségükre is nagy szükség lenne.
Szeretnénk ezt az útszakaszt
olyan módon, olyan minõségben
megcsinálni, hogy arra késõbb
akár aszfaltréteget is lehessen ten-
ni � ez persze nem holnap lesz,
de talán néhány év múlva sikerül
rá valamilyen pályázaton pénzt
szereznünk.

� Maradjunk a mánál: járha-
tó lesz-e õszre a siratói bekötõút?

� Erre most még nem tudok vá-
laszolni. Minden attól függ, hogy
sikerül-e megfelelõ segítõket talál-
ni, s hogy az ottani földtulajdono-
sok, vállalkozók kiveszik-e részü-
ket a munkából.                             L.J.


